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INDRE BY LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2023-0329200)
Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Tilhørere, der ønsker at komme med
forslag eller stille spørgsmål til lokaludvalget, har hver op til 10 minutter til rådighed.

Beslutning
Musikforeningen Musik For Alle ved bestyrelsesformand Mikkel fortalte om deres musikforening.
Foreningen driver musikprojekter samt musikskoler hovedsageligt på diverse folkeskoler i
København, og fortalte om deres ønske om i fællesskab at styrke musikudbuddet i Indre Bys
lokalområde.

Birgit Rehder, medlem af byudviklingsgruppen, orienterede om to emner fra sit lokalområde. Først
vedr. forslag om bylivsgade Kastelsvej, som er et godt projekt, men det er vigtigt for mange af
beboerne i området, at finde erstatnings parkeringspladser for de der nedlægges. Den anden sag var
et om ønske om en bevarende lokalplan for funkisejendom med lejeboliger på Kastelsvænget, hvor
ejerne søger om dispensationer fra lokalplanen, som bekymrer beboerne.

Borger, medlem af byudviklingsgruppen, ville gerne i dialog med lokaludvalget og andre, for at høre
borgerne i Indre Bys holdning til den store stigning i ladcykler, turistcykler mv., som fylder mere og
mere både på cykelstier og i byen generelt (parkering). Det vil på sigt kræve store ændringer i
hvordan gaderne indrettes, hvis der skal være plads. Forslag om opdatering af trafiktal, på mobilitet,
antal cyklister, biler/beboerlicenser mv. til de videre drøftelser i byudviklingsgruppen om cykelkultur
og trafikkultur generelt.

Bilag
Information om musikskolen Musik for Alle
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INDRE BY LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2023-0329238)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 8. juni 2023
2. at Indre By Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde. 

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 8. juni 2023 samt godkende
dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg havde ingen bemærkninger til referat af lokaludvalgets møde den 8. juni
2023
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2. Indre By Lokaludvalg godkendte dagsorden, dog således at B-sagerne 12, 13, 15, 17 og 18 blev
løftet til A-sager og de resterende B-sager 14, 16 og 19 blev godkendt uden videre behandling.

Der var ingen tilbagemeldinger vedr. inhabilitet.

Kl. 21.45 besluttede Indre By Lokaludvalg pga. den fremskredne tid, at udskyde de sager der ikke var
nødvendige at behandle pga. hørings- eller andre frister, dvs. punkt 9, 11, 12 og 18 blev udskudt,
mens man gennemførte behandling af punkterne 5, 6, 7, 8, 10, 13, 15 og 17. Punkt 20 meddelelser
sendes ud pr. mail til udvalgsmedlemmerne og skrives ind i referatet.

Bilag
1. Referat af lokaludvalgsmødet den 8. juni 2023 (ikke på papir)
2. Referat af lokaludvalgsmødet den 8. juni 2023 - tillægsdagsordenen (ikke på papir)
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INDRE BY LOKALUDVALG

3.  Forslag om at kontakte Sølunds bygherre (2023-0331277)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte et forslag fra Byudviklingsgruppen om at skrive til bygherren bag
byggeprojektet Sølund, der ligger i Nørrebro Lokaludvalgs område.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter forslaget fra Byudviklingsgruppen om at skrive til bygherren bag
byggeprojektet Sølund, der ligger i Nørrebro Lokaludvalgs område.

Problemstilling

Fra det foreløbige referat af Byudviklingsgruppens møde den 3. august 2023:

"Sølund

Der var enighed i gruppen om at sende et brev til bygherren.

Selve byggeriet ligger lige udenfor vores område, men vi vil skulle se på det dagligt. Derudover vil
byggeriet være med til at definere hele området omkring søerne, der også er Indre By.

Målet med henvendelse er at komme i dialog med bygherren om at designe facaden, så den er mere
i tråd med nabohusene.

Ser man på andre lande er man gået tilbage til en mere traditionel byggestil, som mange borgere
ønsker.

Sager I København handler alt for ofte om selve byggeperioden og ikke om bygningens drift eller
hvordan den fremstår i eftertiden.

Der er gået muligheder tabt fordi man ikke har indført bevarende lokalplaner, som kunne hjælpe
bygherrer med hvordan man passer på Indre  Bys bymiljøer."

Løsning

Lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har tidligere orienteret om, hvordan Nørrebro Lokaludvalg
forholder sig til byggeprojektet Sølund og til ønsket fra medlemmer af Indre By Lokaludvalg om at
samarbejde om en fællesskrivelse til bygherren.
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Det foreslås, at Indre By Lokaludvalg drøfter forslaget fra Byudviklingsgruppen, herunder:

• regulativet for lokaludvalg, hvor der står: 
"Stk. 2. To bydele, Vesterbro bydel samt Indre By bydel, har dog hver to lokaludvalg. Vesterbro
Lokaludvalg og Kgs. Enghave Lokaludvalg er placeret i Vesterbro Bydel. Indre By Lokaludvalg
og Christianshavns Lokaludvalg er placeret i Indre By bydel. Hvert af disse lokaludvalg skal
fungere i den del af bydelen, der udgør deres område jf. den afgrænsning i rodenumre, som
fremgår af bilag 1. Bydelene er afgrænset i henhold til den af Borgerrepræsentationen vedtagne
bydelsinddeling."

• at der intet er til hinder for, at foreninger, som er repræsenteret i Indre By Lokaludvalg, stiller op
til valg til andre lokaludvalg, hvis de lever op til kravet om aktiviteter i den pågældende bydel.

• at der intet er til hinder for at foreninger, der er repræsenteret i Indre By Lokaludvalg, kan få en
suppleantpost i andre lokaludvalg, hvis de lever op til kravet om aktiviteter i den pågældende
bydel.

• at der intet er til hinder for, at foreninger, der er repræsenteret i Indre By Lokaludvalg, skriver til
eller holder møde med bygherren eller Nørrebro Lokaludvalg om Sølund. Det kan blot ikke ske i
Indre By Lokaludvalgs navn.

• at der intet er til hinder for, at medlemmer af Byudviklingsgruppen skriver til eller holder møde
med bygherren eller Nørrebro Lokaludvalg om Sølund. Det kan blot ikke ske i Indre By
Lokaludvalgs navn og heller ikke i Byudviklingsgruppens navn, medmindre Indre By
Lokaludvalg beslutter det.

• at det så vidt vides sjældent sker, at andre lokaludvalg agerer i sager i Indre By Lokaludvalgs
område uden at have aftalt det med Indre By Lokaludvalg.

• om lokaludvalget og sekretariatet har ressourcer til at beskæftige sig med sager i andre
lokaludvalgs område set i lyset af de mange temaer og sager, som Indre By Lokaludvalg har i 
sit eget lokaludvalgsområde fx. jf. Indre By Bydelsplan.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalget drøftede forslag fra Byudviklingsgruppen om at skrive til bygherren bag
byggeprojekt Sølund i Nørrebro Lokaludvalgs område.

Indre By Lokaludvalg stemte om ændringsforslag til at sende Byudviklingsgruppens henvendelse til
Nørrebro Lokaludvalg

til orientering: 10 stemme

med vetoret: 7 stemmer
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Undlod: 2 stemmer

Indre By Lokaludvalg stemte om hvorvidt henvendelsen skulle sendes/*********

For: 12 stemmer

Imod: 5 stemmer

Indre By Lokaludvalg besluttede at sende henvendelsen, i lettere redigeret form, til orientering til
Nørrebro Lokaludvalg og herefter til bygherren.

 

Bilag
Nørrebro Lokaludvalg om Sølund - ikke på papir
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INDRE BY LOKALUDVALG

4.  Høringssvar om administrationsgrundlag for udeservering (2023-0330493)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et forslag til
administrationsgrundlag for udeservering.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der ses i
bilaget, om forslag til administrationsgrundlag for udeservering.

Problemstilling

Megafonundersøgelse om udeservering

I mødet den 13. april 2023 bemyndigede lokaludvalget Bent Lohmann til at skrive til Teknik- og
Miljøudvalget om MEGAFON-undersøgelsen, som Teknik- og Miljøforvaltningen havde bestilt. Se
brevet i bilaget. Lokaludvalget har endnu ikke fået svar.

 Forslaget til administrationsgrundlag for udeservering

Forslaget til administrationsgrundlag for udeservering er den 1. juni 2023 sendt i offentlig høring på
Bliv Hørt-portalen med svarfrist den 24. august 2023.

Link til Bliv Hørt-portalen:

https://blivhoert.kk.dk/hoering/administrationsgrundlag-udeservering

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at det nye administrationsgrundlag skal sikre, at der er en
rimelig balance i forhold til brug af byen, beboelse og fremkommelighed, også for udsatte grupper.
Dertil kommer en skærpelse af håndhævelsesindsatsen overfor de restaurationer, der ikke
overholder reglerne. Administrationsgrundlaget gør op med tidligere politiske beslutninger på
området.

I administrationsgrundlaget fastsættes en række principper og vurderingskriterier for fremadrettet
praksis på området, som forvaltningen efter endelig vedtagelse, vil administrere tilladelser til
udeservering efter. Andre politiske beslutninger, der kan påvirke administrationen af udeserveringer, er
lokalplaner. Byrums- og trafikplanen for Middelalderbyen forventes også i et vist omfang at påvirke
fremtidige tilladelser til udeserveringer i Middelalderbyen og dette implementeres i
administrationsgrundlaget.
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Punkterne, som Teknik- og Miljøudvalget besluttede den 22. maj 2023 

1. Flerårige tilladelser: 
Beslutning: 3-årige tilladelser

2. Åbningstider for udeservering: 
Beslutning: Lukketid kl. 22:00 søndag til torsdag og 24:00 fredage og lørdage. Metropolzone, Kødbyen
og Nyhavn (uændret) til kl. 02:00.

3. Genindførsel af gebyr for udeservering:
Beslutning: Der skal indføres et gebyr for udeservering, der dækker alle omkostninger til administration,
kontrollen med overholdelse af tilladelser mv., og at forvaltningen skal forelægge en indstilling til
Borgerrepræsentationen med oplæg til endelig fastsættelse af taksten.

4. Fremkommelighed på smalle fortove:
Beslutning: Der skal ændres praksis for udeservering på smalle fortove, således at der skal være fri
passage på minimum 0,8 m, svarende til bredden på en kørestol, bortset fra gågader og promenader,
hvor det generelle vejareal er egnet for fodgængere.

5. Håndhævelse: 
Beslutning: Fortsat øget håndhævelse.

6. Opmærkning af arealer til udeservering:
Beslutning: Der skal indføres opmærkning ved udeservering i hele byen og at omkostningerne ved dette
dækkes af gebyret for udeservering.”

Derudover besluttede Teknik- og Miljøudvalget, at forvaltningen skal identificere egnede pladser til en
tidsmæssig udvidet udeservering i sommerhalvåret og vende tilbage med en sag til behandling i
udvalget jf. vedtagelsen på udvalgets møde den 8. maj 2023.

I de bydele, hvor det ikke er muligt at finde egnede pladser, skal der være mulighed for dispensationer
på baggrund af kriterier om
1. nærhed til nærmeste beboelse
2. helhedsvurdering af restaurationstætheden og belastningen i området. 

Lokaludvalgets drøftelse af forslaget den 8. juni 2023

Lokaludvalget drøftede i sit møde den 8. juni 2023 forslaget til administrationsgrundlag for udeservering.
I bilaget ses referatet af drøftelsen.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget godkender udkastet til høringssvar, der ses i bilaget.

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på Bliv Hørt-portalen.

Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at efter endt høring bliver Administrationsgrundlaget fremlagt
sammen med høringssvarene til endelig beslutning i Teknik- og Miljøudvalget. Punkterne om gebyr
og lukketider skal endeligt behandles i Borgerrepræsentationen.

 

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte udkast til høringssvar om administrationsgrundlag for
udeservering med flere sproglige præciseringer og de på mødet faldne bemærkninger, herunder at
man går ind for 3-årige tilladelser med en årlig evaluering, høring af de omkringboende ved
udstedelse af tilladelser og henvisning til Vejdirektoratets vejledning på min. 1,5 m fri passage til
sikring af fremkommelighed. Derudover tilføjes en indledning, hvori gøres opmærksom på en
Facebook kampagne vedr. "et shot for et høringssvar" imod de nye begrænsninger i udeservering,
med øget risiko for en skævvridning i de indkomne høringssvar.

Bilag
1. Forslag til høringssvar
2. Udkast til administrationsgrundlag for udeservering 2023 - ikke på papir
3. Svar fra Teknik- og Miljøforvaltningen om Megafonundersøgelsen
4. Lokaludvalgets drøftelse den 8. juni 2023 - ikke på papir
5. Lokaludvalgets brev om Megafonundersøgelsen - ikke på papir
6. Megafonundersøgelsen - ikke på papir
7. Administrationsgrundlaget for udeservering 2017 - ikke på papir
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INDRE BY LOKALUDVALG

5.  Høringssvar om kommunens megaeventstrategi (2023-0329463)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Økonomiforvaltningen om kommunens
megaeventstrategi.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen om kommunens
megaeventstrategi, der ses i løsningsafsnittet.

Problemstilling

Med mail den 26. juni 2023 har Økonomiforvaltningen bedt lokaludvalget om et høringssvar vedr. et
forslag til kommunens eventstrategi. Se forslaget i bilaget. Svarfristen er den 1. september 2023.

Økonomiforvaltningen har bedt om, at høringssvaret struktureres omkring følgende overskrifter:

• Megaevents i tråd med byens DNA

Megaeventstrategien definerer Københavns DNA som værtsby for megaevents. Københavns
Kommune ønsker at sikre, at byens DNA afspejler sig i de megaevents, der afholdes i byen. Både ift.
hvilke events byen er vært for, og hvor og hvordan de afholdes. I bedes komme med input til,
hvordan Københavns Kommune kan arbejde for, at megaevents der bliver afholdt i byen, kan leve op
til byens DNA og være værdiskabende på kort og langt sigt for byen og dens borgere.  

• Inddragelse af byens aktører

Der er med megaeventstrategien fokus på styrke den politiske involvering i arbejdet med
megaevents, ligesom der skal nedsættes tematiske vidensgrupper, der skal understøtte arbejdet. I
bedes komme med input til, hvordan Københavns Kommune kan sikre en god inddragelse og dialog
med byens relevante aktører.

• Øvrig input til initiativerne under megaeventstrategien

Ifm. megaeventstrategien er der udarbejdet et bilag, der uddyber de konkrete initiativer under
strategien. Hvis I har input, der ikke er dækket af de ovenstående tre temaer, og som relaterer til
Københavns Kommunes ansvarsområde ift. planlægning og afvikling af megaevents i byen, så bedes
I tilføje dem herunder.
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Løsning

Forslag til høringssvar

"Med mail den 26. juni 2023 har Økonomiforvaltningen bedt lokaludvalget om et høringssvar vedr.
forslag til kommunens eventstrategi.

Lokaludvalget beder om at få oplysning om, hvordan lokaludvalgets høringssvar vil blive brugt og om
hvordan proceduren for den endelige politiske godkendelse af megaeventstrategien er. 

Vedr. "Megaevents i tråd med byens DNA"

Lokaludvalget foreslår,

• at kommunen tiltrækker events, som signalerer sundhed, klimabevidsthed, miljøbevidsthed,
hensyntagen til hinanden, dannelse og kultur.

• at omdrejningspunktet for events ikke kun er Indre By, men at man i større grad henlægger
omdrejningspunktet til bydele, som efterspørger events og arrangementer.

• at "byen" i denne sammenhæng forstås som Københavns Kommune samt
omegnskommunerne, idet mange omegnskommuner har plads til og også gerne vil være vært
for events. Eksempler på dette er koncertevents i 2022 og 2023 ved Amager Strandvej i Tårnby
Kommune, PostNord Danmark Rundt 2023 i Gladsaxe Kommune og musikfestivalen "Syd for
Solen" i Frederiksberg Kommune.

• at der ikke kun ses på værdiskabelse, men at der også ses på værditab, når man tiltrækker
events. Her tænkes bl.a. på de gener, som beboere i Indre By påføres i forbindelse med
events.

• at det skal italesættes, hvad det enkelte megaevent giver til København, så det ikke kun bliver
et spørgsmål om at brande byen.

• at der fastsættes en øvre grænse på antal megaevents pr. sæson pr. bydel, fx 1 pr. kvartal.
• at man bruger et andet ord end "DNA", som jo er en forkortelse for "Deoxyribonucleic acid".

Vedr. "Inddragelse af byens aktører"

Lokaludvalget foreslår,

• at lokaludvalgene høres om, hvorvidt en given event i deres bydel er en god idé, inden
beslutningen om en rammetilladelse til eventen er truffet

• at lokaludvalgene høres om, hvordan en given event, som der er givet rammetilladelse til, skal
tilrettelægges

• at beboerforeninger, handelstandsforeninger og repræsentanter for andre interessenter, der
berøres af eventen, løbende inddrages i planlægningen af eventen, fx. via en følgegruppe.

 

Vedr. "Øvrig input til initiativerne under megaeventstrategien"

Om 1. Nye kriterier for Megaeventpuljen
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Lokaludvalget mener, at kommunens skelnen mellem megaevents, events og arrangementer er
kunstig. For beboerne i Indre By er fordele og ulemper ved sådanne aktiviteter stort set de samme,
uanset hvilken kommunal kategori, de placeres i. Ved vurdering af megaevents bør man derfor også
inddrage, i hvilket omfang der i øvrigt er planlagt eller tilladt events og arrangementer i byen som
helhed, i en given bydel i særdelshed og ikke mindst i Indre By, der som regel berøres af sådanne
aktiviteter; også selv om aktivitetens omdrejningspunkt ligger uden for Indre By.

Lokaludvalget foreslår, at der formuleres kriterier om,

• at megaeventen skal være forenelig med beboernes hverdagsliv
• at megaeventen skal signalere sundhed, klimabevidsthed, miljøbevidsthed, hensyntagen til

hinanden, dannelse og kultur
• at megaeventen kan gennemføres uden en dispensation for musikforskriften
• at der intet er til hinder for, at megaeventen perspektiverer byens svage positioner. Dette

forslag skal ses som en udbygning af kriteriet "Gode perspektiver for at brande København og
byens styrkepositioner.".

Derudover foreslår lokaludvalget, at der fastsættes krav om, hvad tilskuddet fra megaeventpuljen skal
bruges til. Der bør også fastsættes krav om, hvad tilskuddet ikke må bruges til.

Om 2. Etablering af ’Copenhagen Megaevents’

Lokaludvalget støtter, at kommunens arbejde med megaevents samles, så kommunens 
kompetencer og tværgående vidensopsamling opbygges og forankres, og at den brede
kompetencesammensætning udnyttes bedst muligt. Sådan bør der også være i andre
sammenhænge, fx. når det drejer sig om borgerdialog.

Lokaludvalget er dog opmærksom på at ’Copenhagen Megaevents’ kan føre til

• yderligere bureaukrati
• mindre gennemsigtighed
• større afstand mellem borgerne og embedsværket, der skal håndtere events
• manglende forståelse i embedsværket for berørte borgeres perspektiv på events.

Lokaludvalget foreslår, at man i stedet overvejer at tiltrække og arbejde med events i en
projektorganisering. Det var så vidt vides sådan, man gjorde med Tour de France-starten i 2022.
Lokaludvalgets erfaring med Tour de France-starten var, at embedsmændene i vidt omgang stillede
op til dialog med borgerne og så vidt muligt forsøgte at indrette eventen, så den var forenelig med
hverdagslivet i Indre By.

Lokaludvalget minder om, at kommunen ikke kun er et serviceorgan for eventarrangører, men også
er myndighed. 

Om 4. Styrket politisk involvering ift. Københavns næste megaevents

Lokaludvalget beder om at blive hørt om det foreslåede årlige oplæg fra Wonderful Copenhagen, så
lokaludvalgets bemærkninger kan indgå i Økonomiudvalget og Kultur- og Fritidsudvalgets drøftelse.
Ideelt set bør der også være borgerdialog om oplægget, før politikerne drøfter det.
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Om 5. Etablering af tematiske vidensgrupper

Indre By Lokaludvalg deltager gerne i sådanne vidensgrupper.

Om 6. Opdatering af tilskudsskabelonen

Lokaludvalget foreslår, at opdateringen også omfatter krav om hensyntagen til beboerne i 
områderne, som eventen skal foregå i. Fx. et krav om ikke at placere højtalere foran boliger.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Økonomiforvaltningen.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte udkast til høringssvar vedr. megaeventstrategi med enkelte
sproglige ændringer og et par tilføjelser, herunder overholdelse af bæredygtighedsprincipperne og
aflæggelse af Agenda21-regnskab, 100% transparens i tilbudsmaterialet/økonomi og at evalueringen
skal inkludere de berørte beboere og erhvervsliv.

Bilag
Københavns Kommunes megaeventstrategi.pdf
Bilag - konkrete initiativer.pdf
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INDRE BY LOKALUDVALG

6.  Høringssvar om dispensation fra lokalplan 512 ”Nyhavn og Gammelholm” til et projekt på
Tordenskjoldsgade 19 (2023-0300820)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen vedr. en 
naboorientering om dispensation fra lokalplan 512 ”Nyhavn og Gammelholm” til et projekt på
Tordenskjoldsgade 19.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der ses i
løsningsafsnittet, vedr. en  naboorientering om dispensation fra lokalplan 512 ”Nyhavn og
Gammelholm” til et projekt på Tordenskjoldsgade 19.

Problemstilling

Med mail den 10. juli 2023 har Teknik- og Miljøforvaltningen sendt en naboorientering vedr.
dispensation fra lokalplan 512 ”Nyhavn og Gammelholm” om etablering af 3 nye boliger i tagetagen,
samt at opdele en lejlighed på 4. sal på adressen Tordenskjoldsgade 19.

Lokaludvalget har  mulighed for at komme med bemærkninger. Den oprindelige svarfrist var den 7.
august 2023. Den er senere blev rykket til den 28. august 2023.

Løsning

Sekretariatet har bedt lokaludvalgets medlemmer og suppleanter om bemærkninger til sagen, som
kan indgå i et høringssvar. Lokaludvalget har yderligere modtaget henvendelser fra en beboer
vedrørende sagen. Se bilaget.

Forslag til høringssvar

”Lokaludvalget har med mail den 10. juli 2023 fra Teknik- og Miljøforvaltningen fået mulighed for at
afgive bemærkninger vedr. en naboorientering om dispensation fra lokalplan 512 "Nyhavn og
Gammelholm" om etablering af 3 nye boliger i tagetagen, samt at opdele en lejlighed på 4. sal på
adressen Tordenskjoldsgade 19.

”Lokaludvalget har med mail den 10. juni 2023 fra Teknik- og Miljøforvaltningen fået mulighed for at
afgive bemærkninger vedr. en naboorientering om dispensation fra lokalplan 512 "Nyhavn og
Gammelholm" om etablering af 3 nye boliger i tagetagen, samt at opdele en lejlighed på 4. sal på
adressen Tordenskjoldsgade 19.
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I udgangspunktet ser lokaludvalget positivt på, at der skabes boliger i Indre By, men:

En ændring i hældningen på taget vil markant ændre bygningens udseende og bygningens
sammenhæng med øvrige omkringliggende bygninger. Området ved Gammelholm bærer præg af en
fin symmetri mellem bygningerne. Symmetrien i "Porten til Gammelholm" er et væsentligt forhold, jf.
de vedlagte fotos. Det vil være ærgerligt at bryde med byggetraditionen i området og det er imod
hensigten med lokalplan 512 "Nyhavn og Gammelholm". Det er uheldigt, hvis man ikke kan stole på
lokalplanernes beskyttelse af bygninger.

Lokaludvalget anbefaler derfor, at der ikke gives dispensation.

Lokaludvalget beder om, at lokaludvalget og Teknik- og Miljøudvalget får oplysning om, hvorvidt en
dispensation i denne sag vil skabe præcedens for så vidt angår ændringer i form og udtryk på
bygninger på Gammelholm, som er omfattet lokalplan 512 "Nyhavn og Gammelholm".

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg”
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte udkast til høringssvar med tre sproglige præciseringer.

Bilag
1. Naboorientering vedr. Tordenskjoldsgade 19
2. Tegningsbilag til naboorienteringen
3. Bemærkninger fra lokaludvalgsmedlemmer samt en borger
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INDRE BY LOKALUDVALG

7.  Byggeprojekt på ejendommen Tordenskjoldsgade 19 (2023-0330947)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte et brev til Teknik- og Miljøudvalget om et byggeprojekt på
ejendommen Tordenskjoldsgade 19.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Teknik- og Miljøudvalget, der ses i
løsningsafsnittet, om et byggeprojekt på ejendommen Tordenskjoldsgade 19.

Problemstilling

En borger har med mail den 14. juli 2023 orienteret om omstændighederne vedrørende et
byggeprojekt på ejendommen Tordenskjoldsgade 19. Mailen relaterer sig til sagen om
naboorientering om dispensation fra lokalplan 512 ”Nyhavn og Gammelholm” til et projekt på
Tordenskjoldsgade 19, der er et andet punkt på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 17.
august 2023. Se mailen i bilaget.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget skriver til Teknik- og Miljøudvalget:

"En borger har med mail den 14. juli 2023 henvendt sig til Indre By Lokaludvalg om
omstændighederne vedr. et byggeprojekt på ejendommen Tordenskjoldsgade 19. Se mailen i det
vedlagte dokument.

Han skrev til lokaludvalget i anledning af en naboorientering om dispensation fra lokalplan 512
”Nyhavn og Gammelholm” til byggeprojektet, som Teknik- og Miljøforvaltningen udsendte den 10. juli
med svarfrist den 28. august 2023. Se borgerens svar på naboorienteringen i det vedlagte dokument.

Lokaludvalget mener, at der er principielle forhold i Teknik- og Miljøforvaltningens tilgang til
byggeprojektet, som der bør tages hånd om:

1. Lokalplan 512 ”Nyhavn og Gammelholm” har karakter af at være en bevarende lokalplan, men
ikke desto mindre lægger Teknik- og Miljøforvaltningen op til at dispensere fra lokalplanen til et
byggeprojekt, der vil ændre ejendommen Tordenskjoldsgade 19´s form og udtryk. Citater fra
side 3, 11, 18 i lokalplanen:
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• "Baggrund og formål
Målet er at styrke de kulturhistoriske og arkitektoniske værdier samt sikre rammer for
bylivet. (...) For Gammelholm fokuseres der på sikring og udvikling af de
bevaringsværdige bygninger samt at sikre det frie kig fra land til vand langs sidegaderne."

• "Gammelholm
Med baggrund i den arkitektoniske egenart for området ønskes helheden udpeget som
bevaringsværdig. De overordnede sigtelinjer skal sikres. De historicistiske huses
bevaringsværdige karakter både i forhold til proportioner, detaljering samt materialer og
farver skal sikres. Udover at anvise, hvordan husene skal vedligeholdes, er det
intentionen at give mulighed for placering af nye bygningselementer som altaner, franske
altaner og tagterrasser med respekt for bevaringsværdierne, samt skabe mulighed for at
åbne stueetager, så der skabes kontakt mellem inde og ude. Der vil blive skelnet mellem
facaderne mod gade og gård, da gadefacaden har et repræsentativt udtryk, mens
gårdfacaderne er mere anonyme."

• "§1 Formål
Formålet med lokalplanen er at sikre et alsidigt og levende bymiljø i det centrale
byområde både på land og vand. Dette gøres bl.a. ved, (...) at sikre områdets
bevaringsværdige bebyggelse, dels de bevaringsværdige enkeltbygninger, dels de
bevaringsværdige sammenhængende facaderækker og sigtelinjer, dog således, at det
enkelte hus på Gammelholm kan fornys med størst mulig respekt for husets historiske og
arkitektoniske særpræg og kvaliteter.

2. Byggeprojektet er påbegyndt uden en byggetilladelse, hvilket er uforståeligt. Bygherren er
professionel, kendt i byggebranchen og må derfor være vidende om reglerne. Lokaludvalget
beder om en undersøgelse af, hvordan Teknik- og Miljøforvaltningen prioriterer blandt
byggeansøgere: Kommer dem, som starter uden byggetilladelse, men som bliver "opdaget",
forrest i køen?

3. Hvordan er dialogen mellem Teknik- og Miljøforvaltningen og professionelle bygherrer og
entreprenører, som undlader at søge byggetilladelser til deres projekter, men som bliver
"opdaget"? Lokaludvalget formoder, at Teknik- og Miljøforvaltningen vejleder de pågældende,
men det kan jo gøres mere eller mindre håndfast.

4. Lokaludvalget vurderer, at for mange dispensationssager og byggesager af principiel karakter,
af politisk karakter og af interesse for offentligheden afgøres administrativt af Teknik- og
Miljøforvaltningen. Det beder vi om Teknik- og Miljøudvalgets kommentar til.

5. Det er ikke gennemskueligt for lokaludvalget og næppe heller for borgerne, hvem Teknik- og
Miljøforvaltningen betragter som part i sager vedr. byggesager og i sager vedr. dispensation fra
lokalplaner. Teknik- og Miljøudvalget bør undersøge, hvordan Teknik- og Miljøforvaltningen
afgør, hvem der er part i sådanne sager. Vi hører gerne om det.

Lokaludvalget beder om, at dispensationssagen vedr. Tordenskjoldsgade 19 afgøres politisk af
Teknik- og Miljøudvalget og ikke administrativt af Teknik- og Miljøforvaltningen.
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Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til Teknik- og Miljøudvalget.

Sekretariatet orienterer borgeren, der har mailet til Bent Lohmann, om brevet.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte afsendelse af brev til Teknik og Miljøforvaltningen vedr.
ejendommen Tordenskjoldsgade 19, jf. løsningsafsnit.

Bilag
1. Mail fra borger den 14. juli 2023.docx
2. Orientering og høring af gårdlaug om restaurant.pdf
3. Borgerens svar på naboorientering - 975051.pdf
4. Lokalplan 512 - ikke på papir.pdf
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INDRE BY LOKALUDVALG

8.  Høringssvar om forslag til budget 2024 (2023-0328821)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Økonomiforvaltningen om forslaget til
kommunens budget for 2024.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Økonomiforvaltningen, der ses i
løsningsafsnittet, om forslaget til kommunens budget for 2024.

Problemstilling

Det forventes, at Økonomiforvaltningen sender forslaget til kommunens budget for 2024 i høring den
17. august med svarfrist den 4. september 2023. Høringsmaterialet eftersendes.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget sender nedenstående høringssvar til Økonomiforvaltningen:

"Ud over ønskerne, som lokaludvalget vedtog i sit møde den 8. juni 2023, og som blev sendt til
Økonomiforvaltningen den 23. juni 2023 (se bilaget), har lokaludvalget følgende ønsker:

• Køb af parkeringspladser i parkeringsanlæg til brug for beboere i Indre By med
beboerparkeringslicens

• Ressourcer til forvaltningernes tilsyns- og myndighedsarbejde. Lokaludvalget har i andre
sammenhænge peget på dette behov i forhold til udeserveringer, natteliv og events. Vi kan nu
se, at behovet også er der i forhold til vejarbejder. Det er derfor vores vurdering, at behovet er
generelt i Københavns Kommune.

Forslaget skal også ses som et ønske om, at forvaltningerne i højere grad end nu lærer af det,
som tilsyns- og myndighedsmedarbejderne får viden om, og tager en konsekvens af det.
Eksempel: Hvis en tilsynsmedarbejder gentagende gange må påpege overfor en restauratør, at
udeservering placeret på en ledelinje ikke er i overensstemmelse med reglerne, må det føre til
en overvejelse i forvaltningen om at trække restauratørens udeserveringstilladelse tilbage.

Budgetnotater

Overordnet har lokaludvalget et ønske om, at budgetnotaterne, som forvaltningerne udarbejder,
offentliggøres løbende, så lokaludvalgene kan have borgerdialog om det, som budgetnotaterne
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indeholder. "Fredeliggørelse af Toldbodgade" er et eksempel på et projekt, der er gået fra at være et
budgetnotat til en politisk beslutning, uden at hverken lokaludvalget eller borgerne er blevet hørt om
formålet med projektet.  Lokaludvalget mener, at en borgerdialog inden en politisk beslutning kunne
have vist, om ideen med projektet kunne forankres lokalt. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Sekretariatet sender lokaludvalgets høringssvar til Økonomiforvaltningen, som sender det videre til
medlemmerne af Borgerrepræsentationen.

Borgerrepræsentationen vedtager kommunens budget for 2024 den 5. oktober 2023.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte høringssvar vedr. Budget 2024 med enkelte tilføjelser, vedr.
ressourcer til håndhævelse, affald og renhold samt byggetilladelser.

Bilag
1. Indre By Lokaludvalg om forslag til kommunens budget for 2024 - juni 2023
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INDRE BY LOKALUDVALG

9.  Evaluering af Københavnerpicnicen 11. juni 2023 (2023-0328746)

Indre By Lokaludvalg skal evaluere lokaludvalgets to Københavnerpicnic-arrangementer den 11. juni
2023 og drøfte, hvorvidt det skal arbejde videre med byvandrings-formatet i andre sammenhænge.

Indstilling

Indstilling om, 

1. at Indre By Lokaludvalg tager evalueringen af Københavnerpicnic den 11. juni 2023 til
efterretning. Se afsnittet "Problemstilling".

2. at Indre By Lokaludvalg drøfter hvorvidt, det skal arbejde videre med byvandrings-formatet i
andre sammenhænge.

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg var den 11. juni 2023 vært for to københavnerpicnics i hhv. Rosengade og
Magstræde, som en del af fejringen af Arkitekturåret 2023. Lokaludvalgsmedlemmerne Gunna Strack
og Sally Mountfield var tovholdere på projektet, bistået af sekretariatet og initiativtager i Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Der deltog 150 spisende gæster i Magstræde og 74 spisende gæster i Rosengade. I Magstræde blev
max. antal deltagere med kort reduceret af beredskabet fra 240 til 150 grundet brandsikringsforhold i
Magstrædes smalle gade. Prisen for voksenmåltid var 100 kr. i Rosengade og 150 kr. i Magstræde.

Dagen forløb godt, solen skinnede og arrangementerne startede med byvandringer. Fra Rosengade
var der vandringer i Nyboderområdet med besøg i Nyboder Mindestuer. Fra Magstræde var der
vandringer til grønne baggårde nær Magstræde og ved Gammel Strand og det omkringliggende
område. Efterfølgende var der begge steder optræden ved Cikaros med forestillingen ”På Bænken”
samt fællesspisning. I Rosengade var der desuden lege for alle aldre faciliteret af en medarbejder fra
DGI’s projekt Go-Play.

Afviklingen og feedbacken på københavnerpicnics var positiv og der var god stemning ved bordene.
Det fungerede bl.a. godt, at tovholderne havde fundet gode samarbejdspartnere i blandt andet
madleverandørerne og vandringsguiderne. Tovholderne gjorde generelt et stort og meget flot stykke
arbejde.

Konkluderende erfaringer til fremadrettet brug:

Formatet
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I en faglig sammenhæng er by-, historie- eller arkitekturvandringer et godt format til lokaludvalgets
borgerdialog, da

1. vandringer kan ses som et mindre formelt format, hvilket indbyder til meningsudveksling og
dialog med deltagere.

2. det får folk til at deltage. Deltagerne får ny viden om et byområde og lokaludvalget kan formidle
dets arbejde og kan indgå i dialog med borgere i hyggelige rammer.

3. det giver en fælles ramme og bidrager til deltagernes viden og forståelse for et område, hvilket
forhåbentlig medfører at de bliver mere engagerede i at arbejde med området.

Fællesspisning er et mere socialt format, der lægger op til samvær, men det skaber gode rammer for
dialog mellem deltagere og mulighed for at snakke videre om bydelen, om den viden som man fik på
en vandring eller blot for at mødes i og nyde byen sammen.

Proces-erfaringer til fremadrettet brug:

Såfremt lokaludvalget ønsker at være værter for lignende arrangementer, kan man tage
udgangspunkt i følgende proceserfaringer: 

1. Lav en tydelig rollefordeling som kan præsenteres for lokaludvalgets medlemmer. Ved at få et
afgrænset ansvarsområde såsom tovholder, mad-ansvarlig, underholdningsansvarlig,
pyntansvarlig osv. gøres arbejdsbyrden mere overskuelig, hvilket måske får flere
lokaludvalgsmedlemmer til at melde sig.

2. Positivt at deltagende lokaludvalgsmedlemmer tog initiativ til at hjælpe med oprydning.
3. Vandringer bidrog positivt til konceptet. Det skabte fælles forståelse for området og gav dialog

mellem guide og deltagere.
4. Godt med nedslagspunkter i vandringen, hvor der blev flettet information ind om, hvad der

optager lokaludvalget og hvad lokaludvalget arbejder for.
5. Forvent mange deltagere ved vandringer. Lav flere vandringer i flere hold.
6. Vandringer er afhængige af vejr og årstid.
7. Der bør være et indendørsstop, som ikke behøver at være en middag eller noget

ressourcekrævende
8. Hav en tovholder, der klart kommunikerer med og guider frivillige som f.eks. FRAK:

https://frak.dk/.
9. Vær indstillet på, at tidsplanen kan forrykke sig på dagen.

10. Bruges Billetto, så lad den være den primære kommunikationsplatform.
11. Hav is i maven, i forhold til tilmeldinger. Folk køber billet i sidste øjeblik.
12. Med denne type arrangementer kan lokaludvalget få fat på andre grupper, end dem som vi

normalt møder. F. eks. blev vi under dette arrangement opmærksom på byudviklingen i
Nyboder, fra personer, som vi ellers ikke ville have hørt fra.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget tager evalueringen til efterretning og drøfter hvorvidt og i så fald i hvilke
sammenhænge, det ønsker at arrangere byvandringer.
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Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 100.000 kr. til de to picnic-arrangementer. I bilaget ses et
regnskab for arrangementerne.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg besluttede at udskyde behandling af dagsordenspunktet til næste
udvalgsmøde den 14. sept. grundet det sene tidspunkt.

Bilag
Økonomioversigt KBH-picnics
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INDRE BY LOKALUDVALG

10.  Forslag om kampagne vedrørende unge og natteliv (2023-0333034)

Indre By Lokaludvalg skal drøfte, om det skal foreslå et samarbejde mellem Nattelivsudvalget og
lokaludvalget om en kampagne omhandlende et trygt og sikkert natteliv for unge i Storkøbenhavn.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg drøfter, om det skal foreslå et samarbejde mellem Nattelivsudvalget og
lokaludvalget vedrørende en kampagne, der skal sætte gang i en samtale om hvordan og
hvornår nattelivet er trygt og sikkert for unge i Storkøbenhavn.

Problemstilling

Indre By Lokaludvalg mener, at der ligger en opgave for Københavns Kommune i at skærpe
indsatsen modunges indtag af alkohol, ligesom grænsen for køb af alkohol skal være 18 år.
Lokaludvalget deltager gerne i et samarbejde med alle relevante aktører såsom Nattelivsudvalget og
Sikker By herom.

Sundhedsstyrelsen oplyser, at Danmark sammenlignet med resten af Europa har den højeste andel
af 15-årige, der har erfaringer med at være fulde. Alkohol er mere skadeligt for unge end for voksne.
Desuden medfører ungdomsdruk adfærd og efterladenskaber i Indre By, der er uønsket af beboerne.

På den baggrund skal Indre by Lokaludvalg drøfte, hvordan det kan arbejde for realiseringen af
kampagner og andre projekter, der støtter op om dette; herunder hvilke aktører, det kunne være
frugtbart at samarbejde med om konkrete indsatser.

Løsning

Konkret stiller lokaludvalgets forpersonskab forslag om, at lokaludvalget kan medfinansiere en
kampagne i regi af Nattelivsudvalget/Nattelivspuljen, der skal sætte gang i en samtale om hvordan og
hvornår nattelivet er trygt og sikkert for unge i Storkøbenhavn.

Det foreslås, at der nedsættes en fælles arbejdsgruppe, der får delegeret budgettet og opgaven.

Kampagnens mål kan fx være

• oplysning til unge om konsekvenserne ved stort alkohol indtag, stoffer mm. 
• komme med input til hvordan man kan være sammen på trygge måder i nattelivet
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• at synliggøre hvor hårdt nattelivet kan være, så der skabes et debatgrundlag for unge og
forældre om festkultur etc. 

• at skabe debat og initiativer om nattelivet og hvordan det kan udvikles til at blive baseret på
kultur og ikke druk.

Læs mere om Nattelivsudvalget:
https://www.kk.dk/politik/lokaludvalg-saerlige-udvalg-raad-og-naevn/saerlige-udvalg/nattelivsudvalget

Læs mere om nattelivspuljen:
https://www.kk.dk/politik/lokaludvalg-saerlige-udvalg-raad-og-naevn/saerlige-udvalg/nattelivsudvalget/soeg

Næste ansøgningsfrist til Nattelivspuljen er den 23. august.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget kan medfinansiere en kampagne i Nattelivsudvalget med op til 200.000
kr. (2023-budget).

Videre proces

I fald lokaludvalget ønsker at ansøge Nattelivspuljen den 23. august skriver sekretariatet et udkast til
en kampagne og ansøgning om finansiering af Nattelivspuljen. Begge godkendes af forpersonskabet.

 

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg besluttede at ansøge Nattelivspuljen til fælles kampagne om
konsekvenserne af nattelivet for unge. Der var forslag om fokus på de unge, herunder særligt
opmærksomhed vedr. pigerne og at kampagnen bør være med humor frem for belæring. 
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INDRE BY LOKALUDVALG

11.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2023-0329286)

Indre By Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager orienteringen fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Problemstilling

Faste arbejdsgrupper

• Byudviklingsgruppen
• Bylivsgruppen
• Puljegruppen

Andre arbejdsgrupper

• Arbejdsgruppe om bevarende lokalplaner
• Arbejdsgruppe vedr. UNESCO World Capital of Architecture
• Arbejdsgruppe om udvikling af Kulturhuset Indre By
• Arbejdsgruppe vedr. Palads Teatret
• Arbejdsgruppe om kvarterplaner for Grønnegade-kvarteret og Adelgade-kvarteret
• Implementeringsgruppen.

Kontaktgrupper

• Kultur
• Idræt, sundhed og ældre
• Turisme
• Erhverv
• Socialområdet
• Børn og unge
• Integration

Lokaludvalgets kvartersansvarlige

• Middelalderbyen
• Metropolzonen
• Nansensgade-kvarteret
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• Øster Farimagsgade-kvarteret
• Østerport
• Frederiksstaden og Nyboder
• Gammelholm og Nyhavn

Lokaludvalgets repræsentation i andre fora

• By & Havns følgegruppe vedr. Lynetteholm
• By & Havns forum for lokaludvalg
• Teknik- og Miljøforvaltningens følgegruppe vedr. Masterplan Åboulevard
• Teknik- og Miljøforvaltningens følgegruppe vedr. mindre trafik i Middelalderbyen
• Repræsentation i bestyrelsen for Miljøpunkt Indre By & Christianshavn
• Miljøpunkt Indre By & Christianshavns referencegruppe vedr. affaldssortering
• Kultur- og Fritidsforvaltningens følgegruppe vedr. vandkulturhus på Papirøen
• Kultur- og Fritidsforvaltningens følgegruppe vedr. Kulturhuset Indre By
• Godsnetværket under Teknik- og Miljøforvaltningen
• Følgegruppen vedr. Refshaleøen

Løsning

Arbejdsgrupperne mv. orienterer lokaludvalget om nyt.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. arbejder som aftalt i lokaludvalget.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg besluttede at udskyde behandling af dagsordenspunktet til næste
udvalgsmøde den 14. sept. grundet det sene tidspunkt.
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INDRE BY LOKALUDVALG

12.  B-sag: Vejarbejder (2023-0316332)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et brev til Teknik- og Miljøudvalget om vejarbejder.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender brevet til Teknik- og Miljøudvalget om vejarbejder, der ses i
løsningsafsnittet.

Problemstilling

I bilaget ses henvendelser fra borgere om vejarbejder i Nansensgade-kvarteret samt Teknik- og
Miljøforvaltningens svar. Derudover har lokaludvalgets forperson Bent Lohmann fået mundtlige
henvendelser om vejarbejderne.

Løsning

Det foreslås, at lokaludvalget skriver følgende til Teknik- og Miljøudvalget:

"Indre By Lokaludvalg har fået henvendelser fra beboere i Nansensgade-kvarteret om vejarbejderne i
kvarteret. Se henvendelserne og Teknik- og Miljøforvaltningens svar i det vedlagte
dokument. Derudover har lokaludvalgets forperson Bent Lohmann fået mundtlige henvendelser om
vejarbejderne.

Henvendelserne angår

• indretningen af vejarbejderne
• varigheden af vejarbejderne
• bygningsskader som følge af vejarbejder
• manglende information til beboere, der er berørt af vejarbejderne
• mangel på bilparkeringspladser pga. vejarbejderne
• betydningen for det lokale handelsliv af vejarbejderne

Opgravningerne og vejarbejderne i Nansensgade og andre steder i kvarteret har sat fokus på

• den store betydning for børn i forhold til sikre skoleveje, Der er mange børn i kvarteret, som
skal i en institution i gaden, ligesom der er mange skolebørn
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• den meget uheldige blanding af gående og kørende trafik, bl.a. taxaer til hoteller, uden nogen
form for skiltning om gående på kørebanen. Det skaber utryghed og har flere gange ført til nær
ved-påkørsler af fodgængere.

• lyssignalernes betydning, idet et lyssignal i kvarteret var ude af drift i en periode i efteråret
2022

• afspærringer ved gadekryds, der ikke giver plads til fodgængere. Et barn blev i efteråret 2022
påkørt i et sådant kryds i Nørre Farimagsgade.

• det forhold, at man med afspærringer leder beboere direkte ud på kørebanen fra deres
opgange

• den tilsyneladende manglende planlægning og koordinering. Der har været perioder på op til 3
uger, hvor der ikke er sket noget som helst i nogen af udgravningerne

• hvordan butikkerne rammes tilfældigt:
• en vinbar har fået fordoblet sit udeserveringsareal
• et pizzeria har mistet halvdelen af sin udeservering, med deraf følgende omsætningstab
• en isbutik med 4 ansatte er lukket, fordi der ikke er lavet overdækning af udgravningen

foran butikken.

Lokaludvalget er med på, at Teknik- og Miljøforvaltningens renoveringer og vejarbejder i området
blev kompliceret af, at ledningsejere undervejs fik behov for at grave i samme område. Men ikke
desto mindre er det lokaludvalgets indtryk, at der er tale om generelle problemstillinger.

Lokaludvalget foreslår derfor, at kommunens myndighedsindsats og kommunikationsindsats i
forbindelse med vejarbejder styrkes samt at kommunen sørger for, at beboernes dagligdag påvirkes
mindst muligt. Konkret foreslår lokaludvalget,

• at forvaltningen altid skal sikre, at vejarbejderne indrettes, så bilister, cyklister og fodgængere
intuitivt forstår, hvordan de skal forholde sig, når de skal forbi et vejarbejde.

• at forvaltningen skal prioritere at sikre fodgængere og cyklister ved vejarbejder, også selv om
dette måtte betyde, at motoriseret trafik ikke kan køre i gaden med vejarbejdet.

• at forvaltningen skal sikre, at lyssignal fungerer til stadighed. Det skal ikke være en leverandør,
som bestemmer, hvornår et lyssignal skal fungere.

• at forvaltningen skal sikre, at beboerne og trafikanterne får realistisk information om et
vejarbejdes varighed. Hellere varsle en for lang periode end at varsle en periode, som det  viser
sig, at man ikke kan overholde. 

• at forvaltningen undlader at belaste et område med mange vejarbejder på én gang.
• at forvaltningen har et borgerperspektiv på bekymringer over eventuelle bygningsskader som

følge af vejarbejder o.l. For forvaltningen, entreprenører og ledningsejere er sådanne
bygningsskader en dagligdags begivenhed, men de skal have forståelse for, at det for borgerne
er en unik og stor begivenhed.

• at forvaltningen sikrer, at hensyn til det lokale handelsliv inddrages ved indretningen af et
vejarbejde.

• at forvaltningen sikrer, at borgerne løbende informeres om status på et vejarbejde og at der
informeres i et stort område omkring vejarbejdet. Det bør ske via e-boks eller via
mail-nyhedsbreve, som borgerne kan abonnere på. Lokaludvalget stiller gerne sit nyhedsbrev til
rådighed for sådanne informationer.

• at forvaltningen løbende informerer om, hvordan vejarbejderne påvirker beboernes mulighed for
at parkere deres bil i området. 
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• at forvaltningen anviser erstatningsparkeringspladser i videst muligt omfang, fx. ved midlertidigt
at lade en beboerparkeringslicens gælde for et større område end ellers. 

Med venlig hilsen,

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Temaet kan indgå i lokaludvalgets bydelsplan, når den skal justeres i første halvår 2024.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg besluttede at udskyde behandling af dagsordenspunktet til næste
udvalgsmøde den 14. sept. grundet det sene tidspunkt.

Bilag
1. Svar vedr. parkeringssituationen i Nansensgadekvarteret
2. Henvendelser og svar om parkering
3. Henvendelser og svar om manglende lyssignal i krydset Ahlefeldtsgade- Nørre Farimagsgade
4. Henvendelser og svar om renovering af fortov og gade i Ahlefeldtsgade
5. Borgerhenvendelse om vejarbejde
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INDRE BY LOKALUDVALG

13.  B-sag: Høringssvar om Bylivsgadeprojekter: Kastelsvej (2023-0328064)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et
skitseforslag for Kastelsvej, som er et af 10 udvalgte projektområder fra Bylivsgadepuljens første
ansøgningsrunde.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der ses i
løsningsafsnittet, om et skitseforslag for Kastelsvej, som er et af 10 udvalgte projektområder fra
Bylivsgadepuljens første ansøgningsrunde.

Problemstilling

Med mail den 9. juni 2023 har Teknik- og Miljøforvaltningen bedt om et høringssvar om et
skitseforslag for Kastelsvej. Skitseforslaget er udarbejdet på baggrund af en idé, som en gruppe
borgere har udarbejdet og sendt til Teknik- og Miljøforvaltningen. 

Se skitseforslaget i bilaget.

Teknik- og Miljøforvaltningen har bedt om at få lokaludvalgets høringssvar senest den 31. august
2023. Skitseforslaget er i offentlig høring på BlivHørt-portalen:
https://blivhoert.kk.dk/hoering/skitseforslag-kastelsvej  

Baggrund

Borgerrepræsentationen har afsat en pulje på 10 mio. kr. til etablering af grønne bylivsgader i
København. 

Puljen kan finansiere projekter, som indeholder et eller flere af følgende tiltag:

• Lukning, ensretning eller andre trafikdæmpende tiltag på gaden
• Begrønning, herunder etablering af grønne bede og gadetræer
• Opholdsmøbler og byrumsinventar
• Cykelstativer
• Nedlæggelse af p-pladser
• Etablering af delebilspladser
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Den 31. januar 2023 udløb fristen for at indsende idéer til projektområder. Efterfølgende har en faglig
arbejdsgruppe udpeget 10 områder, hvor der i samarbejde med forslagsstillerne blev udarbejdet
skitseforslag i løbet af foråret 2023.

Alle med tilknytning til gaden kunne være med til at indsende en idé, for eksempel:

• Grundejere (herunder andelsforeninger, ejerforeninger mv.)
• Beboerforeninger eller beboere
• Vejlaug
• Erhvervsdrivende og andre lokale aktører
• Lokaludvalg og miljøpunkter.

Løsning

Sekretariatet har bedt lokaludvalgets medlemmer og suppleanter om bemærkninger til sagen, som
kan indgå i et høringssvar, men har ikke modtaget nogen. Sekretariatet har desuden forhørt sig om
borgeres holdning på Facebook. Se bilaget.

Forslag til høringssvar

”Med mail den 9. juni 2023 har Teknik- og Miljøforvaltningen bedt om et høringssvar om et
skitseforslag for Kastelsvej.

Lokaludvalget er positivt stemt overfor forslaget.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg”

Økonomi

Intet

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte høringssvar vedr. skitseforslag til bylivsgade Kastelsvej, med
bemærkning om at nedlæggelsen af p-pladser kan blive en udfordring for beboerne.

Bilag
Skitseforslag for Kastelsvej - Bylivsgadeprojekter
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INDRE BY LOKALUDVALG

14.  B-sag: Høringssvar om skulpturen "Den lille pige med svovlstikkerne" (2023-0300654)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Teknik- og Miljøforvaltningen om et forslag om
at placere skulpturen ”Den lille pige med svovlstikkerne” på Kongens Nytorv eller på pladsen ved
Nyhavn/Havnegade.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender høringssvaret til Teknik- og Miljøforvaltningen, der ses i
løsningsafsnittet, om et forslag om at placere skulpturen ”Den lille pige med svovlstikkerne” på
Kongens Nytorv eller på pladsen ved Nyhavn/Havnegade.

Problemstilling

Med mail den 29. juni 2023 har Teknik- og Miljøforvaltningen bedt om et høringssvar om et forslag
om at placere skulpturen ””Den lille pige med svovlstikkerne” på Kongens Nytorv eller på pladsen ved
Nyhavn/Havnegade. Se forslaget i bilaget. Teknik- og Miljøforvaltningen har bedt om at få
lokaludvalgets høringssvar hurtigst muligt.

Rådet for Visuel Kunst har udtalt følgende om forslaget:

”Rådet for Visuel Kunst finder det prisværdigt, at kunstnerne bag værket forsøger at sætte fokus på
så alvorlige emner som børnearbejde og mistrivsel af børn. Rådet finder dog, at værket har en
stærkere henvisning til H.C. Andersen end til børnearbejde, og at værket dermed ikke helt rammer
kunstnernes pointe. 

Det er desuden rådets vurdering, at værkets bærer præg af at være et designprojekt og finder ikke, at
værket har tilstrækkelig kunstnerisk kvalitet. 
Endelig mener rådet ikke, at kunstnerne i forhold til den forslåede placering har taget tilstrækkelig
stilling til de nuværende omgivelser på Kgs. Nytorv, herunder bl.a. Rytterstatuen og Krinsen.”

Løsning

Sekretariatet bad lokaludvalgets medlemmer og suppleanter om bemærkninger til sagen, som kan
indgå i et høringssvar. I bilaget ses bemærkninger fra Sven Perdrup, Jens Erik Frandsen og Gunna
Starck.

Forslag til høringssvar
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”Lokaludvalget er enig i Rådet for Visuel Kunsts udtalelse. Lokaludvalget mener således, at der ikke
er taget tilstrækkelig stilling til de nuværende omgivelser på Kgs. Nytorv og at værket ikke har
tilstrækkelig kunstnerisk kvalitet. Lokaludvalget er også enig med Rådet for Visuel Kunst i, at
skulpturen i højere grad henviser til H.C. Andersens eventyr end til den egentlige pointe, som man 
forsøger at lave om børnearbejde.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann, 
Indre By Lokaludvalg”

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, sender sekretariatet det til Teknik- og
Miljøforvaltningen.

Beslutning
Indstillingen blev godkendt.

Bilag
1. Forslaget: Skulpturen "Den lille pige med svovlstikkerne"
2. Lokaludvalgsmedlemmer om forslaget
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INDRE BY LOKALUDVALG

15.  B-sag: Høringssvar om Københavns Kommunes kønsligestillingspolitik 2023-2026
(2023-0328142)

Indre By Lokaludvalg skal godkende et høringssvar til Økonomiforvaltningen om forslaget til
kommunens kønsligestillingspolitik.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg godkender udkastet til høringssvar til Økonomiforvaltningen om
forslaget til Københavns Kommunens kønsligestillingspolitik 2023-2026, der ses i
løsningsafsnittet.

Problemstilling

Økonomiforvaltningen orienterede med mail den 6. juni 2023 om et udkast til en
kønsligestillingspolitik på tværs af Københavns Kommunes forvaltninger. Se udkastet i bilaget.

Svarfristen er den 31. august 2023.

Den foreslåede vision for kønsligestillingspolitikken er: "I Københavns Kommune arbejder vi for at
skabe en by med lige muligheder i kommunens ydelser og på kommunens arbejdspladser. En by,
hvor ingen er begrænset, utryg eller udsat på grund af sit køn. En by for alle."

Løsning

Forslag til høringssvar:

"Indre By Lokaludvalg er enig i målsætningerne, der fremgår udkast til Københavns Kommunes
kønsligestillingspolitik 2023-2026. 

Lokaludvalget har ikke yderligere bemærkninger til udkastet.

Med venlig hilsen

Bent Lohmann,
Indre By Lokaludvalg"

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Efter høringen vil kønsligestillingspolitikken blive forelagt Økonomiudvalget og
Borgerrepræsentationen til endelig godkendelse ultimo 2023.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg godkendte høringssvar vedr. Københavns kommunes kønsligestillingspolitik
2023-2026, med tilføjelse af, at man gerne havde set, at alle forvaltningsområder var kommet med
indlæg om deres indsats på området samt en større offentlig debat. 

Bilag
Udkast til Københavns Kommunes kønsligestillingspolitik 2023-2026
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INDRE BY LOKALUDVALG

16.  B-sag: Ændringer i årsplanen for det lokale miljøarbejde (2023-0330139)

Indre By Lokaludvalg godkende ændringer i årsplan for 2023-2024 (2025) for det lokale miljøarbejde.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager en orientering fra Miljøpunkt Indre By & Christianshavn om
ændringer i årsplan for 2023-2024 (2025) for det lokale miljøarbejde til efterretning.

2. at Indre By Lokaludvalg godkender årsplanen med de fremlagte ændringer.

Problemstilling

På lokaludvalgsmødet den 8. december 2022 godkendte Indre By Lokaludvalg årsplanen for
Miljøpunkt Indre By & Christianshavn 2023-2024 (2025). Efterfølgende har Miljøpunktet foreslået
ændringer i årsplanen.

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn foreslår bl.a.,

• at der forsøges igen med oplæg og debat sammen med en evt. klimamiddag/fællesspisning i
2024, i samarbejde med Indre By Lokaludvalg, gerne i forbindelse med Grønt Marked i Indre
By.

• at Copenhagen Cargo Bike Conference, der skulle holdes den 10. august 2023, men som blev
aflyst, holdes senere.

• at notat vedrørende indsatsen for grønne facader foreslås sendt af IBLU til Københavns
Kommune primo 2024, som input til klimapuljen. 

Se de foreslåede ændringer i bilaget.

Løsning

Lokaludvalget tager en orientering fra Miljøpunkt Indre By & Christianshavn om ændringer i årsplan
for 2023-2024 (2025) til efterretning og godkender ændringerne. 

Økonomi

Lokaludvalget har afsat 680.000 kr. til det lokale miljøarbejde i 2023.
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Videre proces

Det lokale miljøarbejde udføres i henhold til den ændrede årsplan.

Beslutning
Indstillingen blev godkendt.

Bilag
Status og forslag til mindre tilretning af årsplan for det lokale miljøarbejde 2023-2024 for Indre By
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INDRE BY LOKALUDVALG

17.  B-sag: Opfølgning på to beslutninger i lokaludvalget (2023-0331199)

Indre By Lokaludvalg skal tage status på lokaludvalgets beslutning om et møde med direktøren for
Designmuseet om byggeri på Bredgade 74A og status på lokaludvalgets beslutning om et holde et
møde med Teknik- og Miljøforvaltningens direktion til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets beslutning om et møde med direktøren
for Designmuseet om byggeri på Bredgade 74A til efterretning. Se løsningsafsnittet.

2. at Indre By Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets beslutning om at holde et møde med
Teknik- og Miljøforvaltningens direktion til efterretning. Se løsningsafsnittet.

Problemstilling

Medlemsforslag fra Jep Loft:

"Hvad er status på møderne med ledelsen i Teknik- og Miljøforvaltningen og direktøren for
Designmuseet? Hvis møderne ikke er berammet, vil vi også gerne have dem på dagsordenen."

Løsning

Designmuseet

Status er:

"Fra: Anne-Louise Sommer

Sendt: 9. august 2023 16:35
Til: Sofie Skjøtt
Emne: Vedr. J.nr. 2023-0258269 / 27. juni 2023 

Kære Sofie,

Jeg vender nu tilbage i forlængelse af ovennævnte henvendelse.

Vores arkitekter (Praksis), museets bestyrelsesformand og jeg selv har mulighed for at mødes med
lokaludvalget: onsdag d. 23. august inden kl. 13.
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Vi kommer gerne til rådhuset – eller andet sted – men udvalget er også meget velkomne her på
Designmuseet.

Jeg cc’er vores sekretariatsmedarbejder Mette der vil være behjælpelig omkring koordinering af
mødet.

Med venlig hilsen,

Anne-Louise

Museumsdirektør/MuseumDirector, adj. professor
Designmuseet
Bredgade68 
 
 

 

Teknik- og Miljøforvaltningens direktion

Status er:

"Fra: Camilla Milsted Karstad 
Sendt: 29. juni 2023 12:12
Til: Christian Christensen 

Emne: Indre By Lokaludvalg har ønske om et møde

Kære Christian

Jeg skal på vegne af direktionen i TMF, takke for invitationen til møde med Indre By Lokaludvalg.

Direktionen kan ikke mødes i juli og august pga. ferie.

Vi vender tilbage når forvaltningen har set på møder med lokaludvalgene ift. at finde det rette niveau.

God sommer.

Med venlig hilsen

Camilla Milsted Karstad
Direktionssekretær
Rådhussekretariatet
_________________________________________
KØBENHAVNS KOMMUNE 
Teknik- og Miljøforvaltningen"

Økonomi
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Intet.

Videre proces

Se ovenfor. 

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg tog status på møde med direktøren for Designmuseet vedr. byggeri på
Bredgade 74A til efterretning.

2. Indre By Lokaludvalg tog status på møde med Teknik og Miljøforvaltningens direktion til
efterretning.
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INDRE BY LOKALUDVALG

18.  B-sag: Borgermøde om Københavns Kommunes kultur- og fritidspolitik (2023-0330430)

Indre By Lokaludvalg skal beslutte at holde et borgermøde om kommunens kultur- og fritidspolitik og
herunder Kultur- og Fritidsforvaltningens forslag om at flytte Østerbro Bibliotek fra Dag
Hammarskjölds Allé til Remisen på Trianglen..

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg holder et borgermøde om kommunens kultur- og fritidspolitik og
herunder om Kultur- og Fritidsforvaltningens forslag om at flytte Østerbro Bibliotek fra Dag
Hammarskjölds Allé til Remisen på Trianglen.

2. at Indre By Lokaludvalg udpeger lokaludvalgets forpersonskab til at planlægge og gennemføre
borgermødet sammen med sekretariatet.

3. at Indre By Lokaludvalg afsætter en ramme på 25.000 kr. til borgermødet. Pengene tages af
puljen til borgerdialogaktiviteter.

Problemstilling

Kultur- og Fritidsudvalget godkendte den 24. februar 2023 en ny kultur- og fritidspolitik for
København, som sætter den overordnede politiske retning for, hvordan kultur- og fritidsområdet skal
udvikle sig de næste fire år. 

Se politikken
her: https://www.kk.dk/politik/politikker-og-indsatser/kultur-idraet-og-fritid/kultur-og-fritidspolitik

Baggrund for forslaget om flytning af Østerbro Bibliotek:

Kultur- og Fritidsudvalget har bedt Kultur- og Fritidsforvaltningen om at se på muligheden for at flytte
Østerbro Bibliotek fra Dag Hammarskjölds Allé til den ene hal i Remisen på Trianglen. Begrundelsen
for flytningen er en huslejestigning på lokalerne på Dag Hammarskjölds Allé. Forvaltningen har
sammen med en arkitekt fået udarbejdet nogle skitser af mulige scenarier for, hvordan biblioteket kan
integreres i Remisen. Ideerne blev præsenteret for medlemmer af Indre By Lokaludvalg og Østerbro
Lokaludvalg, som kunne give deres kommentarer på et møde den 26. maj 2023.

For at projektideen kan videreføres, skal der i Budget 2024 afsættes en planlægningsbevilling til
Budget 2024. Først i Budget 2025 vil der eventuelt politisk skulle tages stilling til, om der skal
bevilges anlægsmidler til projektet.
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Indre By Lokaludvalg ytrede på mødet og i et høringsbrev den 17. februar 2023 blandt andet
bekymring for den potentielle fjernelse af et af Indre Bys få kulturinstitutioner, uden udsigt til
kompensering.

Løsning

Det foreslås, at Indre By Lokaludvalg er vært for et borgermøde om kommunens kultur- og
fritidspolitik, hvor kultur- og fritidsborgmester Mia Nyegaard inviteres til at holde oplæg og drøfte
politikken med borgerne. 

Det foreslås, at mødet holdes den 25. september kl. 18:30.

Det foreslås, at lokaludvalgets forpersonskab planlægger og gennemfører borgermødet sammen
med sekretariatet. Andre lokaludvalgsmedlemmer eller suppleanter, som ønsker at deltage i
planlægningen,  tilmelder sig med en mail til sekretariatet.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter en ramme på 25.000 kr. til mødet. Der vil være udgifter til
lokaleleje og forplejning. Pengene tages af puljen til borgerdialog-aktiviteter.

Videre proces

Tovholderne planlægger og gennemfører borgermødet sammen med sekretariatet.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg besluttede at udskyde behandling af dagsordenspunktet til næste
udvalgsmøde den 14. sept. grundet det sene tidspunkt.
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INDRE BY LOKALUDVALG

19.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, august 2023 (2023-0327773)

Indre By Lokaludvalg skal tage håndteringen af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.

Indstilling

Indstilling om,

1. at Indre By Lokaludvalg tager håndteringen af henvendelser til lokaludvalget siden
lokaludvalgsmødet den 13. april 2023 til efterretning.

 

Problemstilling

Borgere har henvendt sig til lokaludvalget.

.

Løsning

1. P-pladser på Gammelholm i forhold til byggetilladelser

Med mail den 7. august 2023 orienterede en borger om det drastiske antal faldende P-pladser på
Gammelholm. Han vedlagde kortet, der ses i bilaget, hvor der med blå/grå er skitseret byggeri eller
containere, som spærrede p-pladser den. 6. august 2023. Hans vurdering er, at der er taget 20-25 
P-pladser fra beboerne på ubestemt tid. 

Han havde følgende spørgsmål og bemærkninger:

1) Hvordan kan man udstede alle de her licenser til byggerier, som kan parkere deres containere og
andet på gaderne i månedsvis uden at skele til, at der er andre byggerier i gang? Er der ingen
koordinering? 

2) Den manglende koordinering går ud over dem, der bor på Gammelholm og betaler for
beboerlicenser (og skat) og ingen kompensation, så som at kunne parkere i P-hus når, man tager så
mange p-pladser

3) Hvad vil kommunen gøre i fremtiden for, at lave en koordinering, som gør, at dette her ikke sker
igen?
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4) Man kan ikke se på disse byggerier, hvornår p-licensen udløber, Derfor har der været en tendens
til, at man bare lader sine containere holde i uendelige tider, selvom byggeriet er overstået.

Han spurgte, hvad lokaludvalget kan gøre for at hjælpe beboerne på Gammelholm med disse gener
og irritation, det giver.

Sekretariatet har bedt Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Svaret foreligger endnu ikke.

 

2. Parkering af lejecykler

Med mail den 18. juli 2023 orienterede en borger om hendes mail til Teknik- og Miljøforvaltningen og
firmaet Tier om, at Tiers lejecykler står parkeret på en P-plads, og at hun tidligere har set dem stå på
tværs af fortovet og blokere. Hun oplyste, at lejecykler ofte er parkeret, så de hæmmer
fremkommeligheden på fortove, ved ledelinjer for blinde og ved lyskryds/færdselsovergange.

Hun gjorde opmærksom på, at det er op til beboerne at bruge tid på at klage og evt. fjerne de tunge
cykler til trods for, at firmaet via GPS ved, hvor alle cykler er og tjener penge på at leje dem ud.

Hun bad Tier flytte cyklerne til en hensigtsmæssig placering og sikre sig at de ikke bliver placeret
eller får lov til at stå på denne måde fremadrettet.

Hun spurgte kommunen om, hvorfor man giver firmaer lov til at tjene penge uden at stille flere krav til
udlejerne for eksempel i form af, hvor man må og ikke må parkere. Hun spurgte endvidere
kommunen om, hvorvidt kommunen har kendskab til, hvor mange cykler der er til leje i Indre By og
om der er styr på det.

Endelig spurgte hun lokaludvalget om, hvad lokaludvalget tænker om problematikken.

I bilagsoversigten ses svaret den 19. juli 2023 fra Teknik- og Miljøforvaltningen og svarene den 18.
og 20. juli 2023 fra Tier.

Jf. svaret fra Teknik- og Miljøforvaltningen vil lokaludvalgets forperson Bent Lohmann skrive til
Teknik- og Miljøforvaltningen, at lokaludvalget ønsker at blive hørt om sagen om udlejningscykler,
som Borgerrepræsentationen skal behandle.

 

3. Soho House i Havnegade

Med mail den 14. juli 2023 spurgte en borger, om vi ønsker britiske tilstande i København. Han
henviste til en artikel i Independent den 18. februar 2003. Se artiklen i bilaget.

Sekretariatet har takket for mailen.

 

4. Kanter og skråninger langs Skt. Jørgens Sø

Side 48



Med mail den 6. juli 2023 spurgte en borger om, hvorfor man slår alle kanter og skråninger langs Skt.
Jørgens Sø og om hvorfor man ikke nøjes med at slå én side eller halvdelen af hver side.

Hun gav udtryk for, at det må være nok for hundeejerne, så andre kan få blomsterne tilbage.

Hun pegede på, at problematikken er den samme mellem træerne langs Vester Søgade.

Sekretariatet bad den xx 2023 Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og lokaludvalget.

 

5. Cafeen på Frue Plads ved Fiolstræde

Med mail den 17. juni 2023 skrev en borger, at det forlyder, at lokaludvalget er gået til angreb på
Café La Padella ved Frue Plads. Citat fra hans mail: ”Det må jeg tage stærk afstand fra. Jeg bruger
den regelmæssigt med stor fornøjelse. Den betjenes af seriøse folk. Den har et godt udvalg, der lige
passer ind i miljøet. Den liver op på bedste vis som det eneste oplivende på en i øvrigt gold og grim
plads.”

Sekretariatet svarede ham den 21. juni 2023, at lokaludvalgets forperson Bent Lohmann har spurgt
Teknik- og Miljøforvaltningen, om der er en lejekontrakt for det offentlige areal, som pavillonen står
på, og at Teknik- og Miljøforvaltningen har svaret, at ejer og forvaltningen er i dialog. Forvaltningen
afventer ejers redegørelse for en evt. tilladelse til opstilling af café-pavillonen.

Borgeren svarede: ”Tak for svar. Som du forstår, stemmer jeg for en bevarelse af la Padella, som et
populært og oplivende element på en ellers gold og øde plads. Hvis du sammenligner pladsen med
tilsvarende bare i Europa, så dumper den fælt. Hvis forvaltningen kunne samarbejde med lejeren om
en fiksere bygningsmæssig fremtræden, vil det måske nok tale til dens fordel. Det omkringliggende
anlæg er rigtig fint og velfungerende.”

 

6. Toldbodgade

Med mail den 9. juni 2023 skrev en borger om en massiv kø af biler om eftermiddagen den 8. juni
2023 i hele Toldbodgade op til Sankt Annæ Plads, som igen var helt fuld af biler i retning mod
Bredgade.

Hun gav udtryk for, at det er den normale situation i myldretiden og bemærkede, at når kommunens
forudsigelser om, at bilisterne finder andre veje efter ca. 14 dage ikke holder stik,  skyldes det
formentlig, at der ikke er andre veje at finde og at situationen således har mere permanent karakter.
Hun synes, at det siger sig selv, hvilke gener det giver - ikke kun for bilister men også for beboerne,
cyklister og gående. Hun skrev, at på Sankt Annæ Plads kan cyklisterne ikke komme frem på grund
af bilerne og bruger i stedet fortovet, hvilket i følge hende skaber farlige situationer.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Se forvaltningens svar og borgerens gensvar i
bilaget.
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7. Støj ved Gammelvagt

Med mail den 8. juni 2023 orienterede en borger om DJ-musik i timevis og kakofoni af
menneskeforsamlinger ved Gammelvagt over tre dage i forbindelse med Designugen. Han gav
udtryk for, at det ikke er rimeligt, at Københavns Kommune pålægger byens beboere så mange
gener.

Sekretariatet svarede den 21. juni 2023, at lokaludvalget har fokus på, hvordan Indre Bys byrum
anvendes til events, arrangementer og andre aktiviteter og herunder på, hvordan aktiviteterne
påvirker beboernes hverdagsliv. Sekretariatet oplyste, at lokaludvalget til stadighed er i dialog med
kommunen om, hvad der gives tilladelse til. 

 

8.Gener for beboere i Middelalderbyen

Med mail den 23. maj 2023 bad en borger lokaludvalget arbejde for, at man ikke, som nu, bliver
spærret inde ved de løbeevents, der er i løbet af året. Han gav udtryk for, at der må kunne findes
andre ruter, hvor det ikke generer nogen.

Derudover bad han lokaludvalget om at forklare kommunen, at det ikke er holdbart at nedlægge
P-pladser. Han nævnte, at en bil, der har fundet en P-plads og holder stille, forurener ikke; det gør en
bil, der cirkler rundt og leder efter en plads. Han mente, at nedlæggelse af P-pladser virker som ren
chikane af beboerne i Indre By.

Endelig undrede det ham, at El-biler parkerer gratis. Han nævnte, at Snarens Kvarter og Gammel
Strand-området på den måde “sander” til i el-biler.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Se svaret i bilaget. 

 

9. Springvandet i Sankt Jørgens Sø

Med mail den 21. maj 2023 bad en borger lokaludvalget om at få åbnet for springvandet i Skt.
Jørgens Sø.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Se svaret i bilaget.

 

10. Oprydning af cykler

Med mail den 20. maj 2023 orienterede en borger om hans mail til teknik- og miljøborgmesteren,
hvori han beder om en oprydning af cykler nu, hvor presset på cykler i City stiger voldsomt. Han
foreslog desuden, at cyklisterne skal kunne køre på gågaderne frem til kl. 11.00.
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11. Bevarende lokalplan i Kastelsvej

Med mail den 10. maj 2023 orienterede beboerrepræsentationen Kastelsvænget om, hvorfor der skal
udarbejdes en bevarende lokalplan for deres ejendom og eventuelt for et større område i
kvarteret. Ønsket indgår i det videre arbejde med Indre By Bydelsplan.

 

12. Byggetilladelse i Laksegade

Med mail den 21. april 2023 orienterede en borger lokaludvalget om hans mail til Teknik- og
Miljøforvaltningen, hvori han spørger om, hvorvidt forvaltningen - belært af Højgaard-ombygningen
på Kultorvet - har sikret sig, at udluftning bliver indbygget i tagkonstruktionen i
Vingårdsstræde/Laksegade i stedet for, at det kommer på som overbygning i "teknisk konstruktion".

Han henviste til en illustration i Magasinet KBH, som ifølge ham ikke viser udluftning i den nye
tagetage, og gjorde opmærksom på, at i den eksisterende bygning ligger det skjult inde i tagetagen
mod gården. Han nævnte desuden, at der på taget af Hotel  25Hours ved Rundetårn (Købmagergade
48 er en ”ormegård” i skinnende metal, som skæmmer udsynet fra Rundetårn.

 

13. Tøjcontainere i Indre By

Med mail den 16. april 2023 skrev en borger, at hun ofte har problem med at komme af med aflagt
tøj. Hun afleverer det gerne i genbrugsbutikker, når de har åbent, og når de vil modtage den type tøj,
hun kommer med. Men hun foreslår, at der også opstilles tøjcontainere, som man kan smide tøjet i,
fx på Nørreport eller Kultorvet.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Se svaret i bilaget.

 

14. Arnkildes Lamper på Gothersgade

Med mail den 8. april 2023 spurgte en borger om, hvad der er sket med Arnkildes Lamper på
Gothersgade, som han kan se, er blevet ryddet.

Sekretariatet svarede den 14. april 2023, at det fremgår af
 https://lasso.dk/firmaer/17489356/arnkildes-lamper, at butikken er ophørt.

 

15. Genopretningsprojektet i Gothersgade

Med mail den 4. april 2023 orienterede en borger om hans mail til teknik- og miljøborgmesteren, hvori
han anmodede om aktindsigt i genopretningsprojektet i Gothersgade. Han spurgte til årsagen til, at
projektet blev tidsmæssigt forlænget og om, hvorfor butikkerne i gaden ikke er blevet orienteret
herom.
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16. Tiggeri og tyveri i Indre By

Med mail den 4. april 2023 orienterede en borger om hans mail til justitsministeren, hvori han omtalte
hans telefonsamtale med politiet om problemer med tiggere og gademusikanter på Strøget og
Købmagergade. Han konkluderede på samtalen, at politiet ikke kan gøre ret meget, hvorfor han
anmodede justitsministeren om at sætte sig ind i sagen og rådgive ham, de erhvervsdrivende og
borgere om, hvordan de skal forholde sig.

 

17.Turistbusparkering

Med mail den 22. juli 2023 skrev en borger, at efter at Toldbodgade er blevet ensrettet og
parkeringen af turistbusserne er blevet flyttet til Grønningen, er det hele et stort kaos. 

Han gav udtryk for, at det ikke giver mening at acceptere, at turistbusserne bruger busbaner omkring
Kongens Nytorv til varig parkering set i lyset af, at Grønningen er blevet inddraget til formålet. 

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare. Se svaret i bilaget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

 

 

 

Beslutning
Indstillingen blev godkendt.

Bilag
1. Kort med spærrede parkeringspladser på Gammelholm
2. Svar om parkering af lejecykler
3. Artikel i Independent den 18. februar 2003 om Soho House i London
4. Svar om kanter og skråninger langs Sankt Jørgens Sø
5. Svar om trafikken i Toldbodgade og på Sankt Annæ Plads
6. Svar om gener for beboere i Middelalderbyen
7. Svar om springvand i Sankt Jørgens Sø
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8. Svar om tøjcontainere
9. Svar om turistbusparkering
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INDRE BY LOKALUDVALG

20.  Meddelelser (2023-0287915)

Rundtur med Teknik- og Miljøborgmesteren den 8. august

En håndfuld medlemmer fra Indre By Lokaludvalg var på cykeltur på Gammelholm og i Nyhavn med
Teknik- og Miljøborgmester Line Barfod den 8. august. Efterfølgende blev der holdt møde.
Lokaludvalgets sekretariat afventer en opsamling fra borgmesterkontoret, men på cykelturen og det
efterfølgende møde drøftedes bl.a. julemarkeder og vejarbejder i Indre By. På baggrund af cykelturen
vil borgmesteren vil bede forvaltningen undersøge

• Semipermanente containerbyer
• Praksis omkring Soho Houses udeservering
• Køer til turbåde i Nyhavn og reklamer herfor
• Praksis omkring tilladelser til Hop on hop off-busserne
• Udeservering ved kajkanten i Nyhavn

IBLUs visionstekst for julemarkeder er blevet eftersendt til borgmesteren, som lover at ville forholde
sig hertil.

 

Bevillingsnævnet

Der var møde i bevillingsnævnet mandag den 14. august. Bent Lohmann er observatør i nævnet.

 

Møde med TMF og IBLU forpersonskab om implementeringen af byrums- og trafikplanen for
Middelalderbyen den 14. august

Indre By Lokaludvalgs forpersonskab holdt møde med repræsentanter fra Teknik- og
Miljøforvaltningen den 14. august. I mødet gav embedspersonerne fra Teknik- og Miljøforvaltningen
en status på implementeringen af Del 1 af Byrums og Trafikplanen.  Teknik- og Miljøforvaltningen
sender projektforslag fra ekstern rådgiver i intern høring hos lokaludvalget medio september, når
forvaltningen selv modtager det. Medio oktober modtager lokaludvalget det tilrettede projektforslag i
høring. Lokaludvalget afholder borgermøde om projektforslaget ultimo oktober og skal vedtage
høringssvar i dets møde den 9. november.

 

Opfølgning på forslag om hundegård ved Statens Naturhistoriske Museum
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Statens Naturhistoriske Museum har svaret på lokaludvalgets henvendelse (vedtaget i lokaludvalgets
møde den 8. juni 2023) med diverse indvendinger mod lokaludvalgets forslag:

• Museet ønsker at forbinde Østre Anlæg og Botanisk Have over Sølvgade. Et indhegnet
fritløbsareal vil besværliggøre dette

• Museet ønsker, at arealet omdannes til et område, hvor biodiversiteten er i centrum.
Vegetationen slides ned i et fritløbsområde

Området er kommunalt.

Beslutning
1. Indre By Lokaludvalg besluttede at udskyde behandling af dagsordenspunktet til næste
udvalgsmøde den 14. sept. grundet det sene tidspunkt. Punktet udsendes pr. mail til medlemmerne
og meddelelserne skrives i referatet.
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INDRE BY LOKALUDVALG

21.  Eventuelt (2023-0127520)
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INDRE BY LOKALUDVALG

22.  Om Indre By Lokaludvalgs møde den 17. august 2023

Mødet startede kl. 18.32 og sluttede kl. 22.30.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
3. Forslag om at kontakte Sølunds bygherre
4. Høringssvar om administrationsgrundlag for udeservering
5. Høringssvar om kommunens megaeventstrategi
6. Høringssvar om dispensation fra lokalplan 512 ”Nyhavn og Gammelholm” til et projekt på
Tordenskjoldsgade
7. Byggeprojekt på ejendommen Tordenskjoldsgade 
8. Høringssvar om forslag til budget 2024
10. Forslag om kampagne vedrørende unge og natteliv
13. B-sag: Høringssvar om Bylivsgadeprojekter: Kastelsvej
15. B-sag: Høringssvar om Københavns Kommunes kønsligestillingspolitik

Følgende punkter på dagsordenen blev ikke behandlet:

9. Evaluering af Københavnerpicnicen 11. juni 2023
11. Orientering fra arbejdsgrupperne mv. 
12. B-sag: Vejarbejder
14. B-sag: Høringssvar om skulpturen "Den lille pige med svovlstikkerne"
16. B-sag: Ændringer i årsplanen for det lokale miljøarbejde
17. B-sag: Opfølgning på to beslutninger i lokaludvalget 
18. B-sag: Borgermøde om Københavns Kommunes kultur- og fritidspolitik
19. B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, august 2023
20. Meddelelser 
21. Eventuelt

 

 

Mødedeltagere

 
 Anton Skovle  A/B Hjørnehuset
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 Bent Lohmann  Nansensgade Netværk

 Gunna Starck  Enhedslisten

 Hans-Henrik T. Ohlsen  Københavns Delebiler

 Jan Fredrik Hansen  Socialistisk Folkeparti

 Jens Erik Frandsen  Venstre

 Jep Loft  Arkitekturoprøret

 Kim Kirkegaard  Trafikforeningen Webersgade

 Kjeld A. Larsen  Rådet for Bæredygtig Trafik

 Kren Nielsen  Rundetårn-kvarters Beboerforening

 Lars Vedel Jørgensen  Socialdemokratiet

 Lars Wallenberg  Skt. Pauls Plads Karréens Gårdlaug

 Lise Brinck Andersen  Grønnegade Kvarters Beboerforening

 Mads Aarup  SSBF - Strædernes og Strøgets
Beboerforening

 Michael Thorup  Gammelholm Beboerforening

 Niels Kongshaug  Grønne Facader

 Sally Mountfield  Nørre Kvarters Beboerforening

 Steen Juhl Olesen Det Radikale Venstre

 Sven Perdrup  Det Konservative Folkeparti

Fraværende med afbud

Interessegruppen Bolig, miljø og erhverv

Afbud fra Henrik W. Jensen, Marietta Bonnet og Michael Gatten samt 1., 2., 3., og 5. suppleanten.
Intet svar fra 7. suppleant. 8. suppleant ikke indkaldt. I stedet deltog 4. suppleant Kim Kirkegaard og
6. suppleant Kren Nielsen.

 

Fraværende uden afbud

Lean Milo.

 

Fraværende i mødet

Lars Vedel Rasmussen ankom kl. 18:48 under behandling af punkt 1.

Lars Wallenberg ankom kl. 19:20 under behandling af punkt 3.
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Næste møde

Næste møde i Indre By Lokaludvalg holdes den 14. september 2023 i Trinitatis Sognehus,
Pilestræde 67.
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